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n plafon a csillagos ég 
Háborús helyzet Vilniusban — Áremelések, kompenzálások 

Kamatkörkép — Fáznak a panelben — Családi magazin 
Kellenek-e a bölcsődék? — Tiszta vizet. . . 

Alítván védelmi minisztérium épületével egyidejűleg 
a szovjet hadsereg deszantosai elfoglalták a vilniusi 
sajtó házát és a DOSZAAF szovjet félkatonai szerve-

zet központját is. Vytautas Landsbergis litván elnök kör-
nyezetéből úgy tájékoztattak, hogy a vilniusi vezetés egye-
lőre bízik abban: elkerülhető a háború, és a mostani ma-
nőverek elsősorban csak demonstratív jellegűek. "A litván 
fővárosban a helyzet a végletekig kiéleződött. 

Habár fekete macskája a Perzsa-öböl hallatán szívro-
hamot kapott, és egy nitroglicerin tablettát kellett beadni 
neki, Mona Stein berlini jósnő nem osztja számos politi-
kus és közéleti személyiség borúlátását az iraki konflik-
tussal kapcsolatban. Kristálygömbje azt „súgja" neki, 
hogy az EXSZ-ultimátum lejárta előtti utolsó órákban to-
vább fog éleződni a helyzet a térségben, ám igazi háború-
ra nem fog sor kerülni. A német politikusok által is rend-
szeresen fölkeresett jósnő szerint, ha egyáltalán lesz is 
durranás a Perzsa-öböl környékén, az csak kis méretű lesz. 
Szaddám Húszéin csupán taktikázik és pókerezik saját, fa-
natizálható népével, ám nem olyan ember, aki hajlandó 
lenne feláldozni magát. Stein asszony több ezer kilométer 
távolságból is érzi az iraki diktátor belső félelmét. Min-
dent egybevetve, azt állítja, hogy a Perzsa-öböl térségé-
ben néhány órával az ultimátum lejárta előtt jobbra for-
dul a helyzet. 

Genfből Ammanba utazott pénteken Javier Pérez de 
Cuéllar. Az ENSZ főtitkára Ammanban töltötte az éjsza-
kát, ma Bagdadban kezdi meg tárgyalásait az iralü veze-
téssel, még egy kísérletet téve arra. hogy meggyőzze a 
bagdadi kormányzatot: vonja ki csapatait Kuvaitból. 

A kisgazdapárti min;szterek sorsát meghatározó el-
nökségi ülést tartott pénteken a független kisgazdapárt or-
szágos vezetősége. Az országos vezetőség elfogadta Nagy 
Ferenc József tárca nélküli miniszterré, Kiss Gyula mun-
kaügyi miniszterré való kinevezését. \ földművelésügyi 
miniszteri posztra Gergátz Elemér a jelölt. 

Agrárpiaci változások 

net új kárpótlási törvény-
javaslatot terjeszt a Parla-
ment elé a tavaly decem-
berben már benyújtott tör-
vényjavaslat helyett. Az új 
változat intézkedik az állam 
által 1949. július 8. után 
okozott károk ré.izleges kár-
pótlásáról. A tervezet sze-
rint a tulajdoni sérelmet 
szenvedett emberek számá-
ra kárpótlási jegyet állíta-
nak ki az úgynevezett sá-
vos degresszivitás elve alap-

ján. Ezt a speciális érték-
papírt használhatják az 
egykori tulajdonosok fizető-
eszközként az állami tulaj-
don privatizációjakor. Üj 
szabályok lépnek életbe a 
földkárpótlás rendezésére. 
Eszerint nemcsak a tulaj-
doni sérelmet szenvedettek 
gyermekei, hanem egyenes-
ági leszármazottai is jogo-
sultak a részleges kárpótlás-
ra. Ugyanez a jog illeti meg 
a házastársakat is. 

Parlament — három napig 
Jövő héten hétfőn, ked-

den és szerdán is plenáris 
üléssel folytatódik az Or-
szággyűlés rendkívüli ülés-
szaka — jelentette be Sza-
bad György a ház elnöke 
szokásos pénteki sajtótájé-
koztatóján. A január 14-én 
kezdődő ülés napirendjén 
várhatóan a társadalombiz-
tosítási törvénnyel kapcso-
latos módosító javaslatok 
szerepelnek. A jér t szüksé-

ges a harmadik nap beikta-
tása. mert ha most nem szü-
letik döntés e kérdésben, ak-
kor a nyugdíjasok nem kap-
hatják meg megemelt járan-
dóságukat februárban. 
Ugyancsak újdonság; a kor-
mány egy, a társadalombiz-
tosítással összefüggő határo-
zati javaslatot három vál-
tozatban terjesztett a Tisz-
telt Ház elé. 

A vállalkozók félelme 

A kormány arra törek-
szik, hogy az eddigi kusza 
szabályozás helyett fokoza-
tosan az európai normák-
nak megfelelő agrárpiaci 
rendtartás lépjen életbe a 
magyar mezőgazdaságban is 
— közölte, a kormány ülé-
sén elhangzottakat ismertet-
ve Sárossy László, a Föld-
művelésügyi Minisztérium 
politikai államtitkára, a szo-
kásos pénteki szóvivői saj-
tókonferencia meghívott 
vendége. 

A magyar mezőgazdaság 

minden szereplőjére egy-
aránt vonatkozó normatív 
szabályozást kell meghono-
sítani. Olyan szektorsemle-
ges szabályokat kívánnak 
kidolgozni, amelyek nem 
tesznek különbséget a kis-
termelők és a nagyüzemek 
között; a gazdálkodók meg-
ítélésének mércéjévé a jö-
vedelmezőséget teszik meg. 

A kormány ülésének 
egyéb napirendi pontjait is-
mertetve László Balázs szó-
vivő közölte, hogy a kabí-

A helyi adók tovább nö-
velik a vállalkozók terheit, 
mostani bevezetésük gátolja 
az annyira óhajtott gazda-
sági kibontakozást — ez a 
véleménye a vállalkozók ér-
dekvédelmi szervezeteinek, 
a VOSZ-nak és az IPOSZ-
nak. 

A Vállalkozók Országos 
Szövetsége szerint ez az 
adófajta csak úgy tölheti be 
gazdaságélénkítő szerepét, 
ha azzal egy időben, és azo-
nos mértékben csökkennek a 
központi adók. Ez pedig most 
nincs így — mondotta Pa-
lotás János, a VOSZ elnöke. 

Válogatottak 
Orbán Viktor. Deutsch Tamás, Rajk László, Ha-

raszti Miklós, Szokai Imre, Katona Tamás, Lippai Pál 
— ez a sok nagyágyú mind egyet akar vasárnap. Bő-
vebbet a 4. oldalon. 

Torony történet 

ízlések és... 
Már bizonyosra vehető: megépül a „postatorony", vagy-

is a Távközlési Igazgatóság mikrohullámon sugárzó adó-
vevő állomása. Laikus kérdés azért marad bőven: Mi a 
biztosíték arra, hogy nem dől (szakad) le? Hogy nem ká-
ros a sugárzás? Ráadásul, az épületegyüttes esztétikai 
megjelenését minősítő építészek nincsenek túl jó véle-
ménnyel a tervekről . . . 

A jegyzék, amelyen az ön-
kormányzati szakhatóság a 
torony építési engedélyének 
kiadásához szükséges hiá-
nyokat sorolta föl, 19 pon-
tot tartalmazott. Ezek rész-
ben formai hiányosságok 
voltak (elmaradt aláírások) 
— de akadtak köztük olya-
nok is, amelyek igen lé-
nyegesek a torony környé-
kén lakók szempontjából. 

A jelszó: biztonság 
Szeptember végén az Épí-

téstervezési Szakértői Bizott-
ság (ÉSZB) szakvéleményé-
ben arról írt, hogy a lakó-
környezet .érdekében olyan 
biztonsági vizsgálatok és el-
lenőrzések elvégzését tartja 
szükségesnek, amelyeket az 
érvényben levő magyar elő-
írások nem, vagy nem egy-
értelműen szabályoznak. 
Ezek közé tartozik például a 
földrengésbiztonság, a leeső 
burkolatok veszélye, az ala-
pozás próbaterhelése, a ki-
bocsátott sugárzás szintje 
stb. 

A távközlésiek az összes 
kritikus pontra megfeleltek 
egyetlen kivétellel, s ez a 
legközelebbi lakóház tűztá-
volságának kérdése. Való-
színű, hogy ez is tisztázó-
dik, hiszen már várják a 
Közlekedési és Hírközlési 
Minisztérium felmentő ha-
tározatát. 

A tornyot olyan túlbizto-
sítással — és terheléspró-
bákkal — építik, hogy sem 
süllyedéstől, sem ledőléstől 
nem kell tartani. A mikro-
hullámú sugárzás pedig ve-
szélytelen a környezetre — 
erről az Országos Frederic 
Joliot Curie Sugárbiológiai 
és Sugáregészségügyi Kuta-
tóintézet adott szakvéle-
ményt. 

Ami már kicsit szomo-
rúbb: közösségi igényeket 
nem fog kielégíteni a más-
félszáz méteres monstrum. 
Beszéltek ugyan arról, hogy 
lesz majd ott kilátó, ahol 
talán még egy kávét, vagy 
egy üdítőt is meg lehet in-
ni — de nem találtak rá 

vállalkozót. Ettől persze még 
kávézhatunk, csak nem a 
város fölött. 

Terjengős, sematikus 
A toronyhoz kapcsolódó 

központi épületről is nyi-
latkozott az ÉSZB, amely-
ben olyan — szakmai te-
kintélynek számító — épí-
tészek kapnak helyet, akik 
független, külső szakértők-
ként előzetesen véleménye-
zik a terveket, s a terve-
zőnek, építési hatóságnak 
ajánlásokat tesznek az ál-
taluk szükségesnek vélt mó-
dosításokra. 

Nincs túl jó vélemé-
nyük . . . (A központ.) „tö-
meg-, burkolatképzése se-
matikus, helyenként esetle-
ges ... alaprajzai terjengő-
sek ... az egész épület túl-
méretezett ..." Az építészek 
szerint gazdaságosság és ra-
cionalitás nem mindig ját-
szottak döntő szerepet a ter-
vezésben: 6—800 négyzetmé-
ter alapterületet is megtaka-
ríthattak volna, s az így 
megspórolt nem kevés pénz-
ből szebbé lehetne tenni az 
épületet, amely „összhatásá-
ban nem éri el azt a szín-
vonalat, amelyet a város 
méltán elvárhat egy ilyen 
rangos középülettől." A terv 
engedélyezését csak tovább-
fejlesztés után javasolják. 

Szépség — törölve 
A toronyról még csak 

annyit: az esztétikai szem-
pontok már nem is játszot-
tak döntő szerepet, a jó-
váhagyásnál mindenekelőtt 
a biztonságosság követelmé-
nyeinek betartását kérték 
számon. Valószínűleg hasz-
nált volna a tervezés szín-
vonalának, ha a beruházó 
nem tekint el a tervek ver-
senyeztetésétől, és pályázatot 
hirdet. 

Ez tehát a független épí-
tészek véleménye. A Táv-
közlési Igazgatóság vezetői 
természetesen vitatkoznak 
velük. Álláspontjukat ha-
marosan ismertetjük. 

Nyilas Péter 

Távhűtés ? 

T A V A S Z A TÉLBEN 

Szerkesztőségünkben csütörtök este. a távhöszolgál-
tatóknál pénteken délelőtt csörrent a telefon. s a drót 
túlsó végén arról panaszkodtak a rókusiak (104, 105. 
106, 107-es épületekből), hogy érzésük szerint „nem 
szolgáltatják a távhőt". Vagyis: fáznak. A lakásban 15 
fokot mérnek, és kisgyereket fürdetni nemigen lehet 
ilyen hidegben. 

Szőcs Mihály üzemfenntartási osztályvezető-helyet-
tes elmondta, hogy azonnal utánanéztek a területi hn-
központban, de onnan nem jeleztek fennakadast. A 15 
fokos lakáshőmérsékiet hírét kétkedéssel fogadta, mert 
véleménye szerint 4-5 fokos lehűléshez egy-két napos 
teljes üzemszünet, valamint hideg időjárás szükséges. 
Azért intézkedtek is: az egyik bejelentőnél hétfőn meg-
mérik a hőmérsékletet. 

A fázósabb lakók régi panasza, hogy a távhő éjsza-
ka nem f ű t Megtudtuk: nem Is kell fűteni . . A z ér-
vényes szabályozás ugyanis az, hogy reggel 8 és este 8 
óra között kell legalább 20 fokos meleget biztosítani. 
Ha ez, megvan, már nem érheti vád a távfűtőket. 

A pénteki. 13,5 fokcs melegben 30-40 fokos víz ke-
ringett a fűtőtestekben — ezt kézrátétellel nem érezni 
melegnek. A távhőfogyasztóknak egyébként havonta 
egyszer úgyis melegük lesz: amikor megkapják a szám-
lát. És hogy ősszel mennyit fizetünk . . 

(nyilas) 
Nagy László felvétele 


